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Segona onada de la Covid-19

Amb una velocitat de
transmissió encara a 0,99
i 582 nous contagis confir-
mats, el secretari general
de Salut, Marc Ramentol,
va admetre ahir que la
pandèmia està en un
“equilibri fràgil”. Tot i que
ja la setmana passada es
va dir que el canvi de ten-
dència s’havia produït
com a conseqüència d’ha-
ver començat la desescala-
da, ahir el responsable de
l’oficina Covid, Jacobo
Mendioroz, va definir la si-
tuació com “d’estabilitat” i
va afirmar que encara es-
tem “en la fase prèvia a
veure què passa com a
conseqüència d’haver
obert més espais”. Segons
Mendioroz, no serà fins a
finals de setmana que “po-
drem valorar l’impacte

d’haver aixecar les restric-
cions”.

La prudència va marcar
la roda de premsa per ex-
plicar la situació epide-
miològica. “La pandèmia
ens ha demostrat que fa
girs de guió”, va subratllar
Ramentol. Això sí, tot i ser
reticents a fer pronòstics,
Ramentol va acabar ad-
metent que “les coses no
són inamovibles” i que,
malgrat ser conscients
que “la població té la ne-
cessitat de celebrar aquest

Nadal, que serà únic”, si la
velocitat de transmissió
s’accelerés i se situés “de
manera persistent per so-
bre d’1”, s’haurien d’intro-
duir “canvis de guió” al pla
de Nadal, que “no seran
necessaris si la situació es
manté”. Mendioroz va ad-
vertir: “Som nosaltres els
que fem que la corba vagi
amunt o avall” i que rela-
xar o endurir les mesures
“és un treball conjunt”.

Van insistir que Salut
està incrementant els cri-
bratges, especialment a
les zones de més risc, i que
també s’han afinat els ras-
trejos. Aquest seguiment
més acurat dels casos, se-
gons va explicar Ramen-
tol, permet afirmar que
“actualment un 74% dels
contactes estrets estan se-
guint la quarantena”,
quan fa poc el percentatge
era d’un 60%. ■

Virtudes Pérez
BARCELONA

Salut manté que
“la situació és
d’estabilitat”
a La velocitat de contagi es va mantenir ahir en 0,99, a
una dècima de l’1 a Ramentol admet un “equilibri fràgil”
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La frase

“Les coses no són
inamovibles. La
pandèmia ens ha
demostrat que fa  
girs de guió”

Marc Ramentol
SECRETARI GENERAL DE SALUT

El conseller d’Interior, Miquel
Sàmper, va voler agrair a la
població el seu comporta-
ment durant el cap de setma-
na. Segons Sàmper, la pobla-
ció va respondre positiva-
ment a la petició del govern i
“la sortida pel pont no ha es-
tat massiva”. Segons les da-
des, dijous va haver-hi un
augment d’un 5% de les sor-
tides respecte del dijous an-
terior i d’un 9% respecte d’un
dijous previ a les mesures

Cribratges massius a Banyoles, fa dues setmanes ■ QUIM PUIG

restrictives. “És veritat que
vam veure entre les 6 i les 9
del vespre cues amb reten-
cions importants a les sorti-
des de Barcelona, però les
dades evidencien que la sor-
tida no ha estat massiva com
es preveia que podia succeir”,
va assegurar. Els descensos
en la mobilitat s’han mantin-
gut al llarg dels quatre dies i
diumenge el descens va ser
d’un 80% tant d’entrada com
del sortida.

Sàmper va demanar a la
gent que no surti i que reduei-
xi al màxim la mobilitat. “Tant
el pla de desescalada com el
pla de Nadal poden variar en
funció de les dades sanitàries
i portar-nos cap a un costat o
un altre”, va admetre el con-
seller.

Pel que fa a les denúncies,
durant el cap de setmana,
mossos i policies locals van
aixecar2.830 denúncies i van
tancat 36 locals. ■
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“La sortida pel pont no ha estat massiva”

SOCIETAT

Xefs dolguts per la
falta de suport

El síndic de greuges demana
que es revisi el sistema de cita
prèvia perquè no vulneri els
drets de les persones, després
de rebre queixes de ciutadans
per la impossibilitat de poder
aconseguir una cita prèvia a
través del canal telefònic de
les administracions. ■

El conseller de Treball, Afers
Socials i Famílies, Chakir el
Homrani, i la consellera de Sa-
lut, Alba Vergés, van defensar
ahir davant la comissió d’in-
vestigació sobre la gestió de
les residències les actuacions
dutes a terme durant la pri-
mera onada de la pandèmia.
“No hi va haver cap ordre de
no derivar pacients, sempre el
que preval és el criteri clínic”,
va dir la consellera, que en
resposta a Ciutadans i al PP
va negar també que es poses-

SOCIETAT

Col·lapse monumental ahir a
les entrades i sortides de Bar-
celona i enmig de la ciutat,
amb obres i carrers tallats a la
circulació, el primer dia de
pont sense confinament mu-
nicipal i amb totes les boti-
gues obertes. ■ REDACCIÓ

Col·lapse de grans
dimensions ahir a
Barcelona

Xefs amb estrella Michelin cri-
tiquen que les administra-
cions els han donat l’esquena
després de lloar-los durant
anys com a “ambaixadors”
culturals. Després d’un primer
confinament “comprensible”,
els restaurants gastronòmics
han viscut amb “indignació i
sorpresa” el segon tancament
aquesta tardor, ja que ha abo-
cat els seus negocis i prove-
ïdors “a la misèria”, segons
han lamentat en declaracions
a l’ACN xefs com Martín Bera-
sategui (Lasarte i Oria), Albert
Raurich (Dos Palillos), Carme
Ruscalleda i Raül Balam (Mo-
ments), i Fran López (Villa Re-
tiro i Xerta). Tot i emmarcar la
pròxima gala virtual de les es-
trelles Michelin del 14 de de-
sembre en el terreny privat,
els cuiners han considerat

El síndic vol
revisar el sistema
de cita prèvia

“Sempre preval el criteri clínic”
Poca gent ahir al Parc Natural
del Montseny, en contra del
que s’esperava. El primer dia
del pont sense confinament
municipal sembla que la majo-
ria de gent –tenint en compte
que no va fer gaire sol i que fal-
ta poc per a Nadal– es va esti-
mar més anar a veure botigues
a les ciutats que no pas anar a
la muntanya, motiu pel qual els
Mossos i la Diputació de Bar-
celona no van haver de restrin-
gir el pas de vehicles, tot i que
hi havia preparat un dispositiu
especial. ■ REDACCIÓ

SOCIETAT

Poca gent va anar
ahir a passar el
dia al Montseny

SOCIETAT
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SOCIETATsin traves a l’exèrcit espanyol
per desinfectar residències.
Els consellers van reconèixer
que en un inici només es va
recomanar no visitar residèn-
cies quan es podria haver pro-
hibit. El Homrani va detallar
que s’han intervingut des de
l’inici de la pandèmia 27 cen-
tres, dels qual dos s’han tan-
cat i 46 han estat sancionats.
Vergés va assegurar que
s’han incorporat 433 profes-
sionals d’atenció primària per
reforçar les residències. ■ E.F.

que serà un bon moment per
defensar la professió. La cui-
nera Carme Ruscalleda i el
seu fill, el cuiner Raül Balam,
expliquen que en el primer
confinament, a mitjans de
març, l’Hotel Mandarin Orien-
tal (on hi ha el Moments) va
tancar i aleshores hi havia
“moltes ganes i reunions”, pe-
rò només s’ha obert el terrat
uns mesos d’estiu. “Estem
molt animats per obrir amb
vista a Nadal, però encara no
hem obert”, reconeix Balam.
Ruscalleda ha esmentat la
“sorpresa i indignació” que ha
impregnat el sector en aquest
segon tancament, mentre que
Balam ha lamentat que sem-
bla una mica “aleatori”. “Ens
hem trobat amb les ales talla-
des quan veus que tothom
continua igual.” ■ REDACCIÓ

La residència de Tremp on hi ha 88 casos positius ■ ACN

rcolomina
Resaltado
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aprovació del pressupost de l’Estat per una majoria
més gran que la que va investir Pedro Sánchez augu-
ra la continuïtat de l’actual govern espanyol per una

llarga temporada. En la coalició PSOE-Podem no hi ha ha-
gut grans daltabaixos. Aquest fet ha servit perquè Podem
hagi pogut fer callar el PP quan vaticinava que la coalició
seria un fracàs i que només duraria un any. L’entesa entre
Sánchez i Iglesias no és un camí de roses, tot i que aquest
cop queda demostrat que és millor l’enemic dins de casa
que no pas a fora. Per al PSOE, el Podem del 15-M amb El
Coletas al carrer havia estat sempre un problema. L’equili-
bri entre ministeris dins del govern ha estat fonamental,
malgrat que existeixen departaments, els projectes i la fei-

na dels quals encara avui és una incògnita. ERC ha esde-
vingut bàsica per a l’estabilitat i la continuïtat de Sánchez.
Ara el president està en deute amb aquest partit. A banda
de tractes pressupostaris, el deute –en un primer paga-
ment– hauria de liquidar-se amb l’aprovació d’un indult
per a tots els presos del procés. La intenció, sense confir-
mació, és fer-ho en un Consell de Ministres abans de les
eleccions del 14-F. Al govern de coalició PSOE-UP li és més
fàcil obviar el soroll dels sabres rovellats que s’ha sentit els
últims dies –amenaces verbals i en format manifestos
d’uns militars retirats–, que no pas el maldecap que li su-
posaria davant l’actual cúpula judicial, majoritàriament
partidària que els presos compleixin tota la pena fins a la
revisió del quart grau. Sánchez té més pànic als jutges en
actiu que no pas a uns militars retirats.

A partir d’ara, el govern de Sánchez tindrà estabilitat
pressupostària i li caldrà l’estabilitat política, cosa que im-
plica resoldre l’anomenat problema català.

L’

Més por dels jutges
que dels militars
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OPINIÓ Lluís
Falgàs

Iglesias intervenint al Congrés davant Sánchez i Calvo ■ EFE
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Més llenya a la polèmica
per la reunió de grupuscles
independentistes en què
hi havia el xenòfob Front
Nacional de Catalunya
(FNC) però a la qual també
van assistir el vicepresi-
dent del Parlament, Josep
Costa (JxCat), i Demòcra-
tes. El mateix Costa adme-
tia ahir a TV3 que havia co-
mès un “error involuntari”
perquè ni sabia que en la
reunió convocada hi hau-
ria representants del FNC
ni, un cop començada, els
va identificar com a tals,

segons la seva versió. Cos-
ta va advertir que utilitzar
l’extrema dreta com a ar-
ma llancívola entre partits
els dona “la visibilitat que
no es mereixen”.

De fet, Costa va tornar a
demanar la dimissió del
president d’ERC al Parla-
ment, Sergi Sabrià, per
una “burda difamació” per
desgastar-lo políticament.
També al programa de
TV3, Sabrià reiterava que
Costa hauria de dimitir de
vicepresident del Parla-
ment perquè va fer pro-
postes als reunits, també
als del FNC, en comptes
d’abandonar la reunió.

En vista que Costa no
pensa dimitir, ahir Catalu-
nya en Comú va enviar una
carta al president del Par-
lament, el republicà Roger
Torrent, perquè no delegui
en Costa les seves funcions
de president en cap més
ple ni en cap altre acte ins-
titucional. La candidata,
Jéssica Albiach, també vol
que les majories parla-
mentàries facin fora els di-
putats de Demòcrates
–Antoni Castellà i As-
sumpció Laïlla– de les pre-
sidències de les comis-
sions parlamentàries per-
què també la seva forma-
ció era a la reunió en què va
participar extrema dreta
independentista.

Per la seva banda, De-
mòcrates tornava a carre-
gar ahir contra ERC esce-
nificant la ruptura que fa
temps que s’ha produït
amb ells al grup dels repu-
blicans del qual formen
part. A la petició que els ha
fet ERC perquè abandonin
el grup republicà o deixin
l’escó, Castellà responia
demanant el mateix als 30
diputats d’ERC perquè, se-
gons ell, el partit ha “can-
viat d’orientació” política i
ha incomplert l’acord de
grup. ■

Els comuns no volen
que Costa presideixi
res al Parlament

Xavier Miró
BARCELONA

a Demanen a Torrent que no li delegui funcions a Costa
admet l’error però crida a no fer la campanya als xenòfobs

La consigna que es va voler
donar ahir des de JxCat va
ser la de ple suport a la figura
de Josep Costa, davant el que
consideren que és una polè-
mica del tot “estèril” i que ha
agafat una volada excessiva.
L’encarregada d’emfatitzar-
ho va ser la seva vicepresi-
denta, Elsa Artadi, que va re-
cordar que la formació no va
assistir a la controvertida tro-
bada on van participar mem-
bres del FNC, perquè, entre
altres arguments, no s’han
plantejat fer cap coalició amb

El vicepresident del Parlament, Josep Costa, en una roda de premsa a la cambra ■ ACN

vista a les eleccions. Després
de donar per bones les expli-
cacions de Costa, Artadi va
assegurar que, en cap cas, se
li ha demanat que dimiteix
com a vicepresident del Par-
lament, i va insistir, que tot
plegat és un enrenou amb fi-
nalitats “interessades”. “Es
vol desgastar la persona que
ha liderat des de JxCat al Par-
lament la reivindicació dels
drets i les llibertats, per ex-
emple dels diputats, amb ac-
cions i no únicament amb
proclames”, va reblar. ■ F.E.
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Junts per Catalunya fa pinya
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Amb la brúixola ja orienta-
da cap a les eleccions del
14 de febrer, i amb la feina
ja feta de triar candidat,
JxCat ha posat en marxa
unes noves primàries per
triar els primers llocs de
les llistes de les quatre cir-
cumscripcions. Ahir en va
parlar a l’executiva del
partit, en què també va
sortir el missatge que, per
mobilitzar l’electorat in-
dependentista en un mo-
ment tan complex com

l’actual, cal deixar de ban-
da els enfrontaments i ba-
tusses, sobretot amb ERC.
“Farem una campanya en
positiu, defugint polèmi-
ques estèrils sobretot amb
els partits independentis-
tes, a qui demanem joc
net”, va dir la vicepresi-
denta del partit, Elsa Arta-
di, en una roda de premsa.
Per ella, el PSC i Miquel
Iceta són el rival a batre, ja
que aquest cop seran els
que aglutinaran el vot uni-
onista. I per això va definir
el líder socialista com “la
nova Arrimadas”. ■

JxCat insta el
sobiranisme a
una campanya
sense batusses
a Artadi sosté que el rival compartit és
Iceta, a qui titlla de “la nova Arrimadas”
a El partit enceta unes noves primàries

F. Espiga
BARCELONA

Elsa Artadi durant la roda de premsa telemàtica que va fer
ahir al migdia després de l’executiva del partit ■ EPA

Cs ha formalitzat una denún-
cia contra la candidata de
JxCat, Laura Borràs, en què
aporta “informació rellevant”
sobre la causa que té oberta
al Suprem. El partit taronja
hauria obtingut dades que
demostrarien, suposada-

ment, que Borràs no hauria
seguit la normativa de con-
tractació dels serveis infor-
màtics del Centre de Teleco-
municacions i Tecnologies de
la Informació (CTTI) quan era
la directora de l’Institut de les
Lletres Catalanes.
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Cs porta a la fiscalia el cas de Borràs

El PSC vol tenir un miler
d’entitats com a interlocu-
tores per enllestir el seu
programa electoral, les ba-
ses del qual van ser apro-
vades pel consell nacional
del partit el 28 de novem-
bre. El candidat dels socia-
listes a les eleccions del 14
de febrer, Miquel Iceta, ha
enviat una carta a un mi-
ler d’organitzacions dels
àmbits de salut, cultura,
educació, serveis socials,
recerca, treball o medi am-
bient. Els demana que fa-
cin arribar les seves pro-
postes, idees o preocupa-
cions a través d’un formu-

lari a la web del partit per
tal d’iniciar una interlocu-
ció durant els mesos de de-
sembre i gener. Iceta els
avança que el partit incor-
porarà, “si escau”, les pro-
postes de les entitats al pro-
grama electoral definitiu
que s’aprovarà al gener. ■

Xavier Miró
BARCELONA

El PSC ofereix a
entitats participar en
el programa electoral

a Iceta escriu a un
miler d’entitats
perquè facin
propostes

Miquel Iceta, candidat del
PSC ■ JOSEP LOSADA


	PA202012081
	pa08




